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Folketingets socialudvalg 

Folketingets Socialudvalg har d. 2. oktober 2024 stillet følgende spørgsmål nr. 

3 (alm. del) til social- og boligministeren, som hermed besvares endeligt. 

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Katrine Daugaard (LA) 

 

Spørgsmål nr. 3: 

”I Tranæs-rapporten »Anbefalinger til en bæredygtig faglig og økonomisk 

udvikling på socialområdet« fra foråret 2024 fremgår det, at botilbud og 

botilbudslignende tilbud driver en stor andel af udgiftsstigningen. Ser man på 

bilagsmaterialet, kan man se, at de botilbudslignende tilbud alene står for en 

udgiftsvækst på 1,5 mia.kr. (59 pct.), mens andre botilbud samlet står for 0,24 

mia. kr. Mener ministeren, der er en selvstændig udfordring med 

botilbudslignende tilbud?” 

Svar: 

Begrænset data gør det vanskeligt at konkludere, hvad der præcist ligger til 

grund for udgiftsudviklingen på området. Som minister for socialområdet har 

jeg et stort ønske om at opnå yderligere viden om, hvad der driver denne 

udvikling i udgifterne på det specialiserede socialområde, herunder også de 

botilbudslignende tilbud.   

 

Jeg er derfor også glad for, at det i forbindelse med aftale om kommunernes 

økonomi for 2025 er aftalt, at der skal ses nærmere på Ekspertudvalgets 

anbefaling om en hensigtsmæssig udvikling af botilbudskapaciteten.  

 

Konkret blev KL og regeringen enige om at igangsætte en undersøgelse af de 

økonomiske og lovgivningsmæssige rammer for etablering, drift og anvendelse 

af hhv. botilbudslignende tilbud etableret i boliger efter f.eks. almenboliglovens 

§ 105 og botilbud efter servicelovens §§ 107 og 108. Analysen skal klarlægge 

mulige potentialer for forbedringer, så de lovgivningsmæssige rammer kan 

understøtte en mere hensigtsmæssig udvikling i botilbudskapaciteten på sigt. 

Derudover skal analysen afdække muligheder for en mere fleksibel udnyttelse 

af botilbudslignende tilbud etableret i boliger opført efter almenboligloven. Der 

er med SSA-aftalen afsat 2 mio. kr. til undersøgelsen i 2025. 

 

Ligeledes blev der med aftalen nedsat en arbejdsgruppe, som skal se på nye 

rammer for kapacitetsstyring og etablering af botilbudspladser til borgere med 

særligt komplekse behov og udadreagerende adfærd, som skal understøtte et 

bedre udbud af botilbudspladser til denne målgruppe. 
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Med venlig hilsen 

Sophie Hæstorp Andersen 

Social- og boligminister 

 

 

 
 
 


